
اخبار كشور

درمکتب امام

منفعت فریبنده
از هر امرى كه شائبه وابستگى با همه ابعادى كه دارد به طور قاطع احتراز نماييد. 

و بايد بدانيد كه وابســتگى در بعض امور هر چند ممكن اســت ظاهر فريبنده اى 

داشته باشد يا منفعت و فايده اى در حال داشته باشد، لكن در نتيجه، ريشه كشور 

را به تباهى خواهد كشيد.
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نعل وارونه مدعیان اصلاحات
باید به اروپا امتیاز بدهیم تا در برجام بماند!
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سرویس سیاسی-
منافع ملی پایمال انگیزه های حزبی طیف موسوم به اصلاح طلب شده و در تازه ترین نمونه آن یکی از روزنامه های زنجیره ای 
جریان مدعی اصلاح طلبی ماندن اروپا را در برجام به همکاری جدی ایران منوط کرده است، گویا برای این جماعت عدم به ثمر 

نشستن برجام بر اثر بدعهدی ایران و انجام ندادن تعهدات برجامی توسط کشورمان بوده است!
روزنامه زنجیره ای شرق در یادداشتی به »برجام اروپایی « پرداخته و احتمال ماندن اروپا در برجام را قوی دانسته و در عین حال 
نوشته است: »ماندگاری اروپا در برجام تابعی است از میزان فشارهای آمریکا از یک  سو و همکاری جدی ایران با این قاره از سوی دیگر.«

آیا شما واقعا ایرانی هستید؟!
در حالی که ایران به تمام تعهدات برجامی خود حتی پیش تر از موعد مقرر عمل کرده است یک روزنامه ایرانی ماندن اروپا در 
برجام را منوط به همکاری جدی ایران با این قاره عنوان می کند! این واقعا حیرت انگیز است که افرادی ایرانی در یک روزنامه در 
حالی که کشورشان به همه آنچه در برجام قید شده عمل کرده است ماندن اروپا در این توافق را به همکاری جدی ایران با اروپا 
پیوند می زنند! این روزنامه زنجیره ای در نوشتارش چنان آورده است که گویا مانع تحقق آرزوهای برجامی! ایران بوده است! خوب 
است که این جماعت از حامیان دولت تدبیر و امید و برجام بوده اند و اگر نبودند چگونه می نوشتند؟! با این اوصاف آیا برای این 
جماعت منافع ملی می تواند مهم باشد؟ در این یادداشت آمده است: »آیا اروپایی ها مصمم هستند از برجام دفاع کنند و می توانند 
در مقابل آمریکا ایســتادگی کنند؟ پاســخ به این سؤال، نیازمند طرح سؤال های دیگر است. در اینکه اروپا مصمم به پایبندی به 
برجام است، تردید ندارم. تلاش های سه کشور اروپایی در ممانعت از خروج آمریکا از برجام و همچنین اقدامات آنان پس از آنکه 
ترامپ به طور رسمی خروج کشورش از توافق هسته ای را اعلام کرد، نمایانگر عزم راسخ اروپا برای حفاظت از توافقی است که پس 
از فرازونشیب های 13ساله به ثمر نشست.« نویسنده افزوده است: » مذاکرات هسته ای در آغاز در دوران اصلاحات و قبل از ورود 

آمریکا، روسیه و چین، بین ایران و سه کشور اروپایی فرانسه، آلمان و انگلیس در جریان بود که با فشارهای آمریکا ناکام ماند.«
روزنامه شرق در عین حال نوشته است: »اینکه آیا اروپا می تواند در مقابل آمریکا ایستادگی کند، چندان آسان نیست و در 
خوش بینانه ترین حالت می توان آن را به  گونه ای مشروط پاسخ داد. به تعبیر بهتر ماندگاری اروپا در برجام تابعی است از میزان 

فشارهای آمریکا از یک  سو و همکاری جدی ایران با این قاره از سوی دیگر.«
یادداشت منتشر شده در روزنامه شرق حاوی نکاتی است که به اختصار به آنها می پردازیم، نخست آنکه نویسنده به مذاکرات 
دوره اصلاحات پلی می زند و اعتراف می کند که اروپا در آن برهه تحت فشار آمریکا عقب نشسته و مذاکرات ناکام ماند و از سوی 
دیگر نیز تصریح دارد که در صورت بالا بودن میزان فشارهای آمریکا امکان دارد اروپا بار دیگر عقب بنشیند با این وجود کدام انسان 

عاقلی است که به حضور و کمک این کشورهای عهد شکن اتکا کرده و به آن دل ببندد؟! 
نکته دوم اینکه نویسنده به این سؤال پاسخ نمی دهد اروپا در طول بیش از دو سال گذشته در برابر نقض عهدهای آمریکا چه 
کرده است که این روزها انتظار بیشتری از آن داشته باشیم؟ نه تنها کاری نکرد بلکه اروپا همواره در برابر اعتراض ایران، آمریکا 
را مسبب عدم تحقق وعده های طرف غربی عنوان می کرد. و نکته پایانی اینکه روزنامه زنجیره ای شرق همراهی اروپا با ایران برای 
حفظ برجام را منوط به همکاری های جدی ایران با این قاره می داند و معنای صریح این پیشنهاد آن است که دولت اندک باقی 
مانده های هسته ای و غیرهسته ای را در طبق اخلاص گذاشته و تقدیم اروپا کند تا شاید جنازه برجام چند صباحی دیگر به جای 

قبرستان در سردخانه بماند!
عاقبت واقع بینی 

یک سال از آغاز چهارسال دوم و در مجموع 5سال از آغاز به کار دولت تدبیر و امید گذشت. به همین بهانه روزنامه اعتماد در 
شماره دیروز خود گزارشی را به کارنامه دولت دوازدهم اختصاص داده است.

در این گزارش آمده است: »در سیاست خارجي خوشبین و بدبین ملاک نیست؛ باید واقع بین بود.« این جمله اي از حسن روحاني 
در تحلیل شرایط بین المللي است که در روزگاري در آستانه تصویب برجام به زبان آورد. گرچه این نگاه امروز از تریبون مجلس 
بر عیله او و دولتش استفاده شد اما شاید »نگاه واقع بینانه« تمام آن چیزي است که این روزها دولت دوازدهم مستحق آن است.«

آنچه این روزنامه زنجیره ای به آن اشــاره می کند ســخنان »ذوالنوری« نماینده مردم قم در مجلس اســت که خطاب به 
رئیس جمهور گفت: 

»...شما  مصاحبه کردید گفتید در عالم دیپلماسی خوش بینی و بدبینی ملاک نیست. باید واقع بین بود. آیا این واقعیتی است 
که شما می دیدید؟!« سپس ذوالنوری اظهارات دولتمردان در گذشته را که گفته بودند در صورت خروج آمریکا از برجام آن را با 
اروپا ادامه می دهند، بی تدبیری دولت عنوان کرد و تاکید کرد که وقتی که آمریکا از عدم واکنش ایران مطمئن گشــت از برجام 

خارج شد. آری! اینها ثمره »نگاه واقع بینانه« است که ادعا می شود. 
سپس اعتماد در ادامه گزارش خود آورده است: »کسي گمان نمي برد یک سال بعد موج ناامیدي از روحاني و هیات تحت امرش 
فضاي واقعي و مجازي را دربر بگیرد. ناامیدي که گویي گریبان برخي اعضاي کابینه را هم گرفته است چه آنکه رییس جمهوري 

چندي پیش کابینه را به دو دسته امیدوار و ناامید تقسیم کرد و از گروه ناامیدان گلایه کرد.«
مقصرانِ در سایه!

دولت یازدهم و دوازدهم مصدر شگفتی های بسیاری بوده و یکی از آن شگفتی ها گلایه رئیس جمهور از کابینه خویش در برابر 
مردم است آن هم به این شکل که کابینه را به دو بخش امیدوار و ناامید تقسیم کرد. پس از این اظهارات این سؤال در اذهان مردم 
ایجاد شد که به واقع اگر افرادی در کابینه حضور دارند که ناامید هستند و رئیس دولت از عملکردشان ناراضی است چرا افرادی با 

روحیه جهادی و پرانرژی و صاحب ایده را جایگزین این افراد نمی کند؟! 
روزنامه های حامی دولت که دستی توانا در فرافکنی و توجیه اقدامات نادرست دولت دارند این بار نیز به توجیه این موضوع 
پرداختند: »گویا فشارها از نهادها و کانون هاي قدرتي خارج از چارچوب قوه مجریه و نهاد ریاست جمهوري در گام اول چینش کابینه 

را به سمت و سویي دیگر برد که اولین قدم در ایجاد نارضایتي  بود«!
این سطحی ترین نوع فرافکنی است که عدم کارایی و برنامه نداشتن دولت تدبیر و امید و همچنین کارنامه خالی دولت مستقر 
را به مسایلی انتزاعی و عملا غیرقابل راستی آزمایی پیوند می زنند تا آن را بپوشانند. دولت یازدهم در انتهای کار خود در 4سال 
نخست تقریبا چارچوب خود را حفظ کرد و چند وزیر که تغییر کردند هر کدام علتی مشخص داشت. برای نمونه زمزمه های جدایی 
»محمدرضا نعمت زاده« وزیر صنعت سابق از همان اواخر دولت یازدهم مطرح شد. ضمنا آنکه میانگین بالای سنی در دولت قبل 
روحانی را بر آن داشت تا در معرفی دولت دوازدهم به مجلس چاره ای بیندیشد. همچنین افرادی که هم اکنون در دولت هستند 

سابقه همراهی و همفکری با رئیس دولت را دارند.
فایده ای ندارد، اما می مانیم!

روزنامه آرمان در مطلبی نوشت: »چنانچه پنج کشور اروپایی بتوانند منافع برجام را تامین کنند به گونه ای که ضمانت های 
لازم به طرف ایرانی داده شــود که تمام تحریم هایی که قول لغو آنها داده شــده بود، اجرایی شود، می توان برجام را ادامه داد. اما 
یک مشکل اساسی وجود دارد و آن این است که عمده شرکت های اروپایی خصوصی، تحت فرمان و نظر دولت ها نیستند، آنها 
به سهامداران خود باید پاسخگو باشند و نه دولت هایشان. بنابراین خیلی نمی توان چشم امیدی داشت. با همه این تفاسیر تنها 
نقطه امیدی که باقی می ماند این است که دولت های اروپایی خودشان ضرر و زیان شرکت هایشان را از این جهت که ممکن است 

مشمول تحریم های آمریکا شوند، تقبل کنند.
از این بابت هم خیلی رویکرد کشورها واضح نیست. مضاف بر اینکه ممکن است شرکت ها خواستار آن شوند که ضرر و زیان 
در بخش های دیگری که تحریم ها می تواند بر منافع آنها تاثیر بگذارد نیز تامین شود. لذا با این تفاسیر چندان نمی توان به این مسیر 
دل بست. وقتی به همه این توصیفات نگاه می کنیم؛ یک سؤال باقی می ماند و آن اینکه آیا ماندن در برجام پس از خروج آمریکا از 
آن، به صلاح کشور بود؟ پاسخ این سؤال مثبت است، چرا که اگر ایران از برجام خارج می شد، دوباره بهانه ها به دست طرف مقابل 
می افتاد تا موضوع ایران به شورای امنیت سازمان ملل متحد بازگردد. در نتیجه شرایط به قبل از برجام باز می گشت و قطعا شرایط 
کشــور به نقطه ای می رســید که بار دیگر جهان علیه ایران اجماع می کرد. بنابراین از آنجایی که ما نمی خواهیم به قبل از برجام 

بازگردیم، تصمیم دولت ایران برای ماندن در توافق نامه هسته ای موسوم به برجام، بهترین تصمیم بود.«
طیف اصلاحات مدعی مسلط بودن به زبان مذاکره هستند، اما متاسفانه حتی نکات ابتدایی و بدیهی مذاکره و دیپلماسی را 

هم نمی دانند. اینکه اقتدار، احترام می آورد و انفعال تنها به گستاخ تر شدن دشمن منجر خواهد شد.
این روزنامه زنجیره ای در عین حال که اذعان می کند که نمی توان به تضمین اروپا دل بست، باز هم بر ادامه این مسیر خسارت 
بار تاکید دارد. متاسفانه دولتمردان و رسانه های زنجیره ای با معلق نگه داشتن اقتصاد و گره زدن معیشت مردم به برجام، همچنان 

به هراس افکنی در میان افکار عمومی مشغولند. 
جوسازی زنجیره ای به نفع دوتابعیتی ها 

روزنامه بهار در گزارشی با عنوان »توهم حضور مدیران دوتابعیتی؛ سنگ اندازی  جدید  در  مسیر  دولت« نوشت: »آنچه که از 
ابتدا بیشتر از هر موضوعی در طرح این موضوع خود نمایی می کنند عملیات روانی علیه دولت یازدهم و دوازدهم است... آیا طرح 
مباحثی که مکــررا درباره آن توضیحــات لازم ارائه شــده، آن هم در شرایطی که کشــور به انسجام و وحدت نیاز دارد، موجــب 
اتلاف وقــت دولت و مجلس و مانع پرداختن آنها به مســائل اساســی مردم نمی شــود؟ آیا اعضای کمیته تحقیق و تفحص که 
از طیف سیاسی خاص و منتقد همیشگی دولت هستند به سوگندی که در ابتدای دوره نمایندگی خــود یاد کرده اند، در تهیه 
این گزارش تمــام اهتمام خود در پایبندی به پاسداری از حقوق ملت به عنوان امینی عادل و پایبندی به اعتلای کشــور و حفظ 
حقوق ملت و خدمت به مردم را به کار برده اند؟« گفتنی است گزارش اخیر کمیسیون امنیت ملی مجلس شورای اسلامی پیرامون 
دوتابعیتی ها و  اشاره به نقش آنها در مسئولیت های مهم و کلیدی، هر چند واکنش های مختلفی را به دنبال داشته، اما نوع برخورد 

رسانه های دولتی و اصلاح طلب و جو سازی علیه این گزارش، بسیار قابل تامل بوده است.
به نظر می رسد مجموعه تلاش های این چنینی مقامات دولتی و حامیانشان بیشتر به هراس از روشن شدن نتایج تحقیق و 
تفحص از دوتابعیتی ها گره خورده است. دولتی که رکورددار مدیران دوتابعیتی بوده و وضعیت این روزهای برجام، تنها گوشه ای 
از نتایج حضور دوتابعیتی ها در تیم مذاکرات هسته ای است. همچنین کشور برای جلوگیری از تکرار »خاوری ها« باید نسبت به 

دوتابعیتی ها سختگیرانه عمل کند.

رئیس  قوه قضائیه گفت: مســئولان نباید 
فراموش کننــد که هرگونه ضعــف، تزلزل و 
خودباختگی در برابر دشــمن از اشــتباهات 

نابخشودنی است که مردم از آن نمی گذرند.
به گزارش روابط عمومی قوه قضائیه، آیت الله صادق 
آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی با  اشاره 
به دشمنی های اخیر آمریکا با نظام جمهوری اسلامی و 
ملت ایران، اظهارداشت: آمریکا با خروج یکطرفه از برجام 
و در پی آن ارائه فهرستی از بایدها و نبایدها که از زبان 
وزیر خارجه اش ارایه شد، گمان کرد که ملت شریف ما را 
با پدیده ای تازه روبرو کرده است؛ غافل از اینکه مرتکب 
 اشتباهی اساسی شده است زیرا این قبیل اقدامات برای 
مردم ما تازگی ندارد و نظام جمهوری اســلامی نیز با 
چنین زیاده خواهی هایی، از اهداف عالی و ارزش های 
اساســی نظام در زمینه حمایت از مظلومان منطقه و 
پیشبرد اهداف راهبردی خود عقب نشینی نخواهد کرد.

آملی لاریجانی افزود: خروج از یک تعهد بین المللی 
برای هیچ کشــوری قابل هضم نیســت اما آمریکا با 
زورگویی و قلدری این کار را انجام می دهد و در ادامه 
نیز بایدها و نبایدهایی را ترسیم می کند که معنای آن 
برای ایران بازگشت به عقب و دست کشیدن از اهداف 
مقرر در قانون اساسی جمهوری اسلامی است. از سویی 
دیگر در تلاش برای برهم زدن وضع اقتصادی کشور 

هستند و متأســفانه با تخیلات و توهمات گروه های 
تروریستی در این مسیر اشتباه افتاده اند.

وی خاطرنشان کرد: مشاوران دولت آمریکا امروز 
متصل به بدنام ترین و خبیث ترین تروریست های دنیا 
هستند و منافقین با امیدوارکردن هیئت حاکمه آمریکا 
به فروپاشی نظام جمهوری اسلامی، نشانی  اشتباه به 
دولت ایالات متحده می دهند. اخیراً نیز حسب برخی 
گزارش ها اعلام شد که برخی افراد در دولت آمریکا و 
وکلای آنها از منافقین رشوه های کلان دریافت کرده اند. 
چنین هیئت حاکمه فاسدی می خواهد تمام توانش را 

برای به زانو درآوردن ملت بزرگ ایران به کار بگیرد.
ولایت فقیه، محور اقتدار

 و وحدت ایران
رئیس  قوه قضائیه، شاخص اصلی و محور اقتدار و 
وحدت نظام و مردم را »ولایت فقیه« دانست و گفت: 
همه مســئولان باید زیر پرچم ولایت فقیه و رهبری 
معظم انقلاب با تهدیدها مقابله کنند و مردم هم توجه 
داشته باشند که دشمن در مقام اختلاف افکنی میان 
مردم با یکدیگر، مردم با مسئولان و مسئولان با یکدیگر 
است. آملی لاریجانی افزود: آمریکا همواره نشان داده 
کــه به هیچ عنوان نفع مردم ما برایش اهمیتی ندارد. 
اگر شعار حمایت آنها از مردم ایران دروغ نیست چرا با 
اعمال تحریم ها به مردم فشار وارد می کنند؟ این کارها 

نشان می دهد که آنها با ملتی که به استقلال، هویت و 
خودباوری دست یافته دشمن هستند و مطلوبشان این 
است که کشور ما نیز مانند برخی کشورهای منطقه از 

آنها تبعیت محض کند.
وی ادامه داد: مسئولان نیز نباید فراموش کنند که 
هرگونه ضعف، تزلزل و خودباختگی در برابر دشمن از  
اشتباهات نابخشودنی است که مردم از آن نمی گذرند 
و باید همانند دژی مســتحکم در برابر خواسته های 

نامشروع دشمن بایستند. 
لزوم مرزگذاری بین اعتراضات موجه اصناف 

و موج سواری دشمنان
رئیس  قوه قضائیه با  اشــاره به برخی اعتراضات 
صنفی گفت: مسئولان با برطرف کردن مشکلات صنفی 
در حد توان خود نباید اجازه دهند که یک مشکل ساده 
به معضلی امنیتی تبدیل شــود. مردم هم باید بدانند 
که دشــمن همواره در کمین است و تلاش دارد که با 
کوچکترین اعتراضی شروع به موج سواری کند. براین 
اساس نباید چنین مجالی را در اختیار دشمن قرار داد. 
دستگاه قضایی نیز با کمک ضابطان خود توجه دارد که 
برخی تحرکات از کجا سرچشمه می گیرد و نیروهای 
انتظامــی و امنیتی نیز باید بین اعتراضات موجه یک 
صنف که باید مشکلاتشان شنیده و حل شود با موج 
سواری منافقین و دشمنان مرزگذاری کنند. کسانی 

که قصد دارند از برخی فضاها سوءاستفاده کنند و به 
واســطه آن امنیت کشور و مردم را به خطر بیاندازند 
بدانند که نظام فقط نظاره گر نخواهد بود و به شدت با 

آنها مقابله خواهد کرد.
خطر تحریف امام)ره(

آملی لاریجانی در بخش دیگری از سخنان خود با 
 اشاره به درپیش بودن سالروز ارتحال ملکوتی امام راحل، 
تأکید کرد: جریانی درصدد تحریف راه و گفتار امام است 
درحالی که باید در صورت وجود ابهام نیز به محکمات 
رجوع شود. از جمله محکمات کلام امام )ره(، توجه و 
رسیدگی به محرومان، مقابله با  اشرافی گری، خودباوری 
و استقامت و رسیدن به ندای مظلومان در منطقه بود 
که در قانون اساســی نیز این محکمات منعکس شد. 
اینکه عده ای برخی مسائل نظیر کمک ایران به مردم 
منطقه را زیر سؤال می برند ناشی از وادادگی آنهاست 
زیرا رســیدگی به محرومان منطقه و پاسخ به ندای 
مظلومیت آنها، عمق راهبردی ایران اســت که مورد 

تأکید مقام معظم رهبری نیز قرار دارد.
براساس این گزارش، ادامه بحث و بررسی پیرامون 
پیش نویس قانون اصلاح قانون مجازات قاچاق اسلحه و 
مهمات و دارندگان سلاح و مهمات در دستور کار دیروز 
مسئولان عالی قضایی قرار داشت و مواد دیگری از آن 

به تصویب رئیس  قوه قضائیه رسید.

رئیس  قوه قضائیه:

هرگونه ضعف، تزلزل و خودباختگی در برابر دشمن
از  اشتباهات نابخشودنی است

حسن روحانی با تأکید براینکه بخش خصوصی 
می توانــد تحریم را خنثی کنــد، گفت: دروغ 
می گویند که هدفشــان از تحریم ها مردم ایران 

نیست؛ ملت ما را هدف گرفته اند.
حجت الاسلام حسن روحانی رئیس  جمهور شامگاه 
یکشنبه در دیدار با جمعی از اساتید و فعالان اقتصادی، 
برون گرایــی اقتصاد ملی را از الزامات و سیاســت های 
اصلی نظام دانست و با با بیان اینکه اگر کنار هم باشیم، 
هــر تحریمی را به فرصت تبدیل خواهیم کرد و بخش 
خصوصی قادر است حربه تحریم را خنثی و فرصت سازی 
کند، تصریح کرد: دروغ می گویند که هدفشان از تحریم ها 

مردم ایران نیست؛ آنها ملت ما را هدف گرفته اند.
وی با  اشاره به اینکه برای پیشرفت، باید همزمان از 
سرمایه گذار خارجی و صادرات ملی حمایت شود، گفت: 
به سرمایه گذاران ایرانی داخل و خارج کشور، باید اولویت 

و اطمینان خاطر داد.

رئیس جمهور تصریح کرد: اولین زمینه ای که باید 
به آن ورود کنیم، واگذاری تصدی بنگاه هاست. به یک 
بخش خصوصی فعال نیاز داریم تا حربه اصلی فشــار 
آمریکا را از دست آن خارج کند. آمریکایی ها امروز و در 
ظاهر مدعی هستند که قصدشان فشار به دولت ایران و 
کمک به مردم ایران است و اگر ما یک بخش خصوصی 
فعال داشته باشیم این حربه از دست آمریکا خارج خواهد 
شد، چرا که فشار به بخش خصوصی کشورمان برای آنها 

سخت تر از به فشار به بخش دولتی است.
روحانی با تاکید بر اینکه بخش خصوصی باید به طور 
جدی وارد صحنه شود، خاطر نشان کرد: البته دولت هم 
باید به بخش خصوصی کمک کند و در این زمینه باید به 
تولیدکنندگان اطمینان لازم را بدهیم تا بتوانند از منابع 

ارزی صندوق توسعه ملی استفاده کنند.
رئیس  جمهور با  اشاره به اینکه در ستاد اقتصادی 
دولت نظر جمع کارشناسان و صاحبنظران اقتصاد اعمال 

می شــود، گفت: معتقدم باید به نظر جمع عمل کنیم. 
به عنوان مثال در زمینه قیمت ارز معتقدم حداقل قیمت 
قطعی ارز را تا پایان دولت دوازدهم مشخص باشد که 
مثلًا در هر سال چه میزان تغییر خواهد داشت. در هر 
صــورت تأکید دارم که به بخش خصوصی و حداقل به 
بخــش تولید در زمینه قیمت ارز در ســال های آینده 
اطمینان بدهیم تا بتوانند راحت تر از منابع ارزی صندوق 

توسعه استفاده کنند.
روحانی تصریح کرد: در روزهای اخیر اولین جلسه 
شــورای عالی هماهنگی اقتصادی قوای سه گانه نیز با 
نظر مقام معظم رهبری و به منظور بررســی مســایل 
پیش روی واگذاری بنگاه های دولتی به بخش خصوصی 

واقعی تشکیل شد.
رئیس  جمهور تاکید کرد: ما باید صادرات را افزایش 
دهیم و گرنه کشور پیشرفت نمی کند و باید دروازه ها را 

نیز برای حضور سرمایه گذاران بگشاییم.

روحانی با  اشاره به اینکه دولت در راستای توسعه 
همکاری ها با کشورهای مختلف و همسایگان برنامه ریزی 
و تلاش های گسترده ای کرده است، اظهار داشت: انعقاد 
قرارداد با اتحادیه های منطقه ای و همکاری ها و تجارت 
با سایر کشورها به وسیله پول ملی در این راستا بوده و 

امور را تسهیل می کند.
رئیس جمهور با  اشــاره به ضرورت توجه به بهبود 
محیط و فضای کسب و کار، گفت: با بهبود محیط کسب 
و کار سرمایه داخلی و خارجی و ایرانیان مقیم خارج از 
کشــور، جذب خواهد شد و اگر بتوانیم به سرمایه گذار 
ایرانی، نسبت به ســرمایه اش اطمینان بدهیم، بسیار 

حائز اهمیت است.
روحانی اظهار داشت: یکی از مواردی که در جلسه 
اقتصادی سه قوه دنبال می کنیم این است که ایرانی هایی 
که خارج از کشــور هستند، بتوانند، بیایند و در کشور 

سرمایه گذاری کنند.

رئیس جمهور در دیدار جمعی از اساتید و فعالان اقتصادی:

آمریکایی ها دروغ می گویند كه هدفشان از تحریم ها 
مردم ایران نیست

حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری نماینده قم 
از فشار استانداری ها به نمایندگان مجلس خبر 
داده و گفت: استانداران برگه هایی را پس از یک 
مراسم افطاری و شام مقابل نمایندگان گذاشته 
و از آنان خواسته اند که امضای خود را از طرح 

سؤال از رئیس جمهور پس بگیرند!
این نماینده مجلس خطاب به عبدالرضا رحمانی 
فضلی وزیر کشور نوشت: نمایندگان محترم مجلس 
که سؤال از آقای رئیس جمهور را درخصوص موسسات 
مالی امضاء کرده اند، کرارا با بنده تماس می گیرند که 
از طرف وزارت کشور، استانداری ها، شبانه و با اصرار 
برای پس گرفتن امضاهای خود تحت فشار هستند و 
حتی به آنها فشــار می آورند که بروند در منزل آنها و 

برگه انصراف از سؤال را بدهند امضاء کنند.
نماینده قم و عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی همچنین در گفت و گو 
با فارس ، اظهار داشت: سؤال از رئیس جمهور راجع به 
مؤسسات مالی و اعتباری سیر بسیار طولانی نزدیک به 
یک سال دارد که هیئت رئیسه مجلس حدود هشت ماه 
نسبت به سؤال جدیت به خرج نداد و آن را نگه داشت 
به امید اینکه با تعامل سه قوه مشکل سرمایه گذاران 
و سپرده گذاران حل شود،  ولی این مسائل حل نشد و 
ســؤال به جریان افتاد، چند بار با لابی گری و رایزنی، 
نمایندگان را وادار کردند امضای خود را پس بگیرند.

به گزارش فارس، حجت الاسلام ذوالنوری افزود:  
نهایتا بنده ســؤال را از نو دوباره طرح کردم و تعداد 
امضاها به حدنصاب رســید اما مجددا یک بار دیگر 
تعداد امضاها را از حدنصاب انداختند و ما مجددا رایزنی 
کردیم و باز هم تعداد امضاهای سؤال از رئیس جمهور 
به حد نصاب رسید و کار به جریان افتاد. الان که دولت 
طبق اصل 88 قانون اساســی و ماده 212 آئین نامه 
داخلی مجلس تخلف بین و آشــکار انجام داده است، 

از 19 اسفند ســال گذشته تا به امروز که باید طبق 
قانون ظرف یک هفته نمایندگان خود را برای مذاکره 
با نمایندگان امضاکننده طرح سؤال از رئیس جمهور 
به مجلس می فرستاد، تمکین نکرده و این کار را انجام 

نداده است.
ذوالنــوری تصریح کــرد: پس از آنکــه دولت 
نمایندگان خود را هفته گذشــته به مجلس فرستاد، 
روز دوشنبه هفته گذشته با حضور نمایندگان دولت 
و نمایندگان امضاکننده طرح سؤال از رئیس جمهور 
جلســه تشکیل شد و سؤال در آن جلسه مطرح شد 
و نمایندگان دولت توضیحات خود را ارائه کردند اما 
درنهایت امضاکنندگان طرح سؤال از رئیس جمهور از 
پاسخ های نمایندگان دولت قانع نشدند و بر سؤال از 
رئیس جمهور باقی ماندند، طبق قانون ظرف یک هفته 
پس از تشــکیل این جلسه در صورتی که نمایندگان 
سؤال کننده از رئیس جمهور بر امضای خود باقی بمانند، 
باید طرح سؤال از رئیس جمهور در صحن علنی مجلس 
اعلام وصول شود که روز دوشنبه این مهلت به پایان 
رسید، اما از آنجایی که دیروز مجلس شورای اسلامی 
جلسه علنی نداشت، لذا امروز سه شنبه طرح سؤال 
از رئیس جمهور در صحن علنی مجلس اعلام وصول 

می شود و متن سؤال قرائت خواهد شد.
بسیج مسئولان دولتی در استان ها 

برای فشار به نمایندگان 
وی با بیان اینکه رئیس جمهور یک ماه پس از اعلام 
وصول ســؤال مهلت دارد برای پاسخگویی در صحن 
علنی مجلس شورای اسلامی حضور یابد، تصریح کرد:  
از شب گذشته تاکنون دولت به شدت در سراسر کشور 
بسیج شده است تا بتواند نمایندگان امضاکننده طرح 
سؤال از رئیس جمهور را از امضای خود منصرف کند.

ذوالنوری افزود: از استان های مختلف، نمایندگان 
با بنده تماس گرفتند و اعلام کردند شــب گذشــته 

استانداران مراسم افطاری برگزار و مجمع نمایندگان 
را به این مراســم دعوت کردند، شــام های رنگین به 
نمایندگان مجلس دادند و اصرار داشتند که امضایتان 
را پس بگیرید، حتی برگه های آماده به اسم نماینده 
مجلس خطاب به آقای دکتر لاریجانی رئیس مجلس 
مقابل آنان گذاشتند مبنی بر اینکه »جناب آقای دکتر 
لاریجانی رئیس  محترم مجلس، بنده امضای خود را از 

طرح سؤال از رئیس جمهور پس گرفتم.«
ذوالنوری اضافه کرد: این برگه ها را پس از صرف 
مراســم افطاری و شــام مقابــل نمایندگان مجلس 
گذاشتند تا آنان امضا کنند، بسیاری از این نمایندگان 
ناراحت شدند و گفتند مگر پول شام شما چقدر است 
که می خواهید امضای ما را با آن بخرید! استانداران، 
مدیران کل و فرمانداران در سراســر کشور به شدت 
بسیج شدند که نمایندگان امضاکننده طرح سؤال از 

رئیس جمهور را از امضایشان منصرف کنند. 
وی خاطرنشان کرد: امروز هم که معاون پارلمانی 
آقای رئیس جمهور جناب آقای دکتر امیری، جلسه  
مفصلــی قبل از ظهر با معاونان پارلمانی وزارتخانه ها 
و دســتگاه های مختلف برگزار کرده و آنان را بسیج 
کردند که نمایندگان مجلس را وادار کنند امضایشان 
را از سؤالشــان پس بگیرند، فشــار روی نمایندگان 
مجلس ســنگین است، از استان های مختلف با بنده 
تماس می گیرند، از شب گذشته تاکنون سی و اندی 
نماینده با بنده تماس گرفته و از این فشــار سنگین 
دولت برای انصراف نمایندگان از طرح سؤالشــان از 

رئیس جمهور گفتند.
نمی دانیم دلیل وحشت 

از پاسخگویی به مجلس از چیست؟!
نماینده قم در مجلس همچنین گفت: متأسفانه 
این شرایط در حال حاضر وجود دارد و بنده نمی دانم 
در حالی که قانون به نفع رئیس جمهور است چرا چنین 

کاری انجام می دهند، اگر رئیس جمهور در صحن علنی 
مجلس برای پاســخگویی به نمایندگان سؤال کننده 
حضور یابد، یک ســاعت فرصت پاسخگویی دارد در 
حالی که طراحان ســؤال از رئیس جمهور نیم ساعت 
فرصت دارند، بنده نمی دانم این نگرانی و وحشــت از 
اینکه باید پاسخ نمایندگان ملت را بدهند چه دلیلی 
دارد؟! بــا آن مواضعی که در لفظ و حرف می گویند 
که باید پاسخگو بود، باید شفافیت داشت، باید مردم 
اطلاعات داشته باشند و حتی آقای رئیس جمهور در 
موضوع فیلتر تلگرام گفتند برخی نمی خواهند مردم 

مطلع باشند.
ذوالنوری در پایان با بیان اینکه طرح ســؤال از 
رئیس جمهور طبق قانون باید حداقل دارای امضای یک 
چهارم تعداد نمایندگان مجلس یعنی 73 امضا داشته 
باشد، خاطرنشــان کرد: طرح سؤال از رئیس جمهور 
هم اکنون دارای 104 امضا است؛ این آتشکده سنگین 
و بسیجی که راه انداختند تا نمایندگان را تحت فشار 
قرار دهند به این دلیل است که دولت فقط تا فردا مهلت 

دارد که نمایندگان را از امضاهایشان منصرف کنند.
گفتنی است هفته گذشته نوبخت سخنگوی دولت 
درباره احتمال حضور رئیس جمهور در مجلس و پاسخ 
به ســؤال نمایندگان گفته بود: موضوع این است که 
چه سؤالی مطرح است؟ ده ها بار همکاران و مسئولین 
مربوطه در کمیسیون های مختلف جواب داده اند اما 
این که رئیس جمهوری با این حجم مشغله حضور پیدا 
کند و این ســؤالات را جواب دهد، نشان می دهد که 

موضوع سؤال نیست، چیز دیگری است.
نوبخت اسفند سال گذشته نیز گفته بود : سؤال 
حق نمایندگان است ولی چرا مجلسی ها می خواهند از 
رئیس جمهور سؤال کنند ، مسائلی از جمله موسسات 
مالی و اعتباری سؤال نمی خواهد و با تحقیق و تفحص 

قابل تشخیص است!

حجت الاسلام ذوالنوری: 

دولت با یک شام می خواست
نمایندگان سؤالشان را از رئیس جمهور پس بگیرند!

جمعی از دانشجویان دانشگاه تهران در نامه ای به نمایندگان:
FATFتکمیلکنندهبرجامدلخواهآمریکا

واروپااست
انجمن مستقل دانشکده حقوق و علوم سیاسی دانشگاه تهران طی 
نامه ای خطاب به نمایندگان مجلس شــورای اسلامی با تاکید بر اینکه 
FATF تکمیل کننده برجام دلخواه آمریکا و اروپا است تصریح کردند: 
طرحی کاملا اســتعماری برای تصویب و یا رد در پیشگاه مجلس قرار 
گرفته که نتیجه آن هرآنچه که باشــد نمایندگان باید پاسخگوی آینده 

و آیندگان باشند.
به گزارش فارس، انجمن اسلامی دانشجویان مستقل دانشکده حقوق و علوم 
سیاسی دانشگاه تهران طی نامه ای به رئیس  و نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
نوشــت: مجلس در چهلمین سال انقلاب اسلامی بار دیگر در مواجهه با آزمونی 
سخت قرار گرفته است و این بار طرحی کاملا استعماری برای تصویب و یا رد در 
پیشگاه شما قرار گرفته است که نتیجه آن هر آنچه که باشد شما باید پاسخگوی 
آینده و آیندگان باشــید.  در بخشــی از این نامه آمده اســت: اگر امروز ایرانیان 
پس از گذشــت دو قرن هنوز هم شــاهان قاجار را به وادادگی در برابر خارجی ها 
می شناســند، با تصویب طرح FATF، قضاوت آیندگان، جمهوری اسلامی را در 
کنــار حکومت قاجاریان قرار خواهد داد. در ایــن نامه خطاب به رئیس  مجلس 
شــورای اسلامی آمده است: شــاید اولین تصویری که در اذهان جوانان کشور از 
شــما نقش می بندد تصویب 20 دقیقه ای برجام است، برجامی که آن را تصمیم 
نظام خواندید و منتسب به تصمیم گیرندگان اصلی کشور کردید. برجامی که این 

روزها نتیجه ای جز خسارت محض برای کشورمان عایدی نداشت.
این نامه می افزاید: آیا تجربه برجام برای شــما اثبات نکرد که هیچ بیگانه ای 
برای مردم و کشور ما دل نخواهد سوزاند؟ آیا تجربه برجام که تنها نتیجه آن از 
کارانداختن صنعت هسته ای کشورمان بود کافی نبود که این روزها به دنبال طرحی 
هستید که تکمیل کننده به ثمر نشستن برجام دلخواه آمریکایی ها و اروپایی هاست؟
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10- روحانی سال 91 به طعنه می گفت »کشور مدیر می خواهد نه نوکر« و اکنون 
می گوید »ما نوکر مردم هستیم«. مردم اما در مدیریت حرف، نه مدیریت دیدند و نه 
نوکری. آقای روحانی آن گونه که وزیر ارتباطات گفت، ساعت 10 صبح »خسته« بوده 
و گرنه آمار اشتغال 200 هزار نفری در فضای مجازی را 2 میلیون شغل اعلام نمی کرد 
)آمار واقعی 33 هزار شغل است(. وقتی از خستگی حرف می زنیم، دقیقا درباره چه 
چیزی حرف می زنیم؟ عبدالله ناصری )عضو شورای سیاستگذاری اصلاح طلبان( 
خبر می دهد »روحانی در مقایسه با همه رؤسای جمهور پیشین، وقت برای دولت 
نمی گذارد«. او 9:30 صبح تا 19 ســر کار است. ناطق نوری با اعتراض به روحانی 
گفته؛ من که فقط یک حوزه علمیه در لواســان دارم، از ساعت 6:30 صبح آنجا 
حاضر می شوم، شما باید کمی زودتر بروید و به سخن وزرایتان گوش کنید. روحانی 
حوزه های کلیدی را شوخی گرفته. او به دلیل روحیه اش مشورت پذیر نیست. حوزه 

اقتصادی دولت بسیار به هم ریخته است«.
11- مرحوم هاشمی در آخرین جلسه یکی از کمیسیون های مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، از شیوه مدیریت روحانی انتقاد کرده بود؛ به این دلیل که وقت کافی 
برای رسیدگی به مشکلات اقتصادی نمی گذارد و ملاقات با او حتی برای من )هاشمی( 
هم آسان نیست. هاشمی 9 آبان 95 به روزنامه اعتماد گفت »از همان سال اول تأکید 
داشتم که نقدینگی در کشور زیاد دارید و الان این نقدینگی در کارهای انگلی مصرف 
می شود. دو، سه سال وقت کشور تلف شد... یکسری نیازهایی هست که اکثریت 
مردم به آن نیاز دارند و تا این زمان کار عمده ای روی آن انجام نشد که یکی مسئله 
 اشتغال است«. او همچنین گفته بود با 20 درصد نقدینگی می شد به اقتصاد رونق داد.

12- تناقضات عجیبی در دولت رخ داده است. گفتند تزریق پول به حوزه مسکن 
- که 250 شاخه شغلی و صنعتی را فعال می کرد، مردم را صاحبخانه می نمود و به 
اقتصاد رونق می داد- موجب افزایش نقدینگی و تورم می شود؛ پس باید نقدینگی 
را جمع کرد. با این سیاست انقباضی، رکود اقتصادی را شدت بخشیدند اما با این 
وجود، نقدینگی430 هزار میلیاردی را ظرف 5 سال، به 1485 هزار میلیارد تومان 
)بیش از سه برابر( رساندند! این نقدینگی تورم زا مدتی به سمت سوداگری زمین و 
مسکن رفت، سپس در دو سال گذشته به ویژه 6 ماه اخیر، بازار طلا و ارز را هدف 
گرفت. بنابراین تورمی که به قیمت تحمیل رکود، کاهش یافته بود، رو به افزایش 
گذاشــت و مثلا بر اساس گزارش بانک مرکزی، به 34 درصد در بخش مسکن در 
تهران رسید. همزمان قیمت ارز صد درصد افزایش یافت! عجیب اینکه دولت در 
همین دوره، در به در جذب سرمایه گذار خارجی بود! آیا نمی شد با رونق دادن به بخش 
مسکن از طریق انتقال سرمایه های سرگردان و تضمین سود آن، به اقتصاد رونق 
داد، مشکل مسکن را چاره جویی کرد و از آشفتگی بازار ارز مانع شد؟ چرا همزمان، 

سیلاب نقدینگی و قحطی منابع سرمایه گذاری را موجب شدند؟

6 نکته اساسی 
درباره برجام اروپایی

ابراهیم کارخانه ای*
عهدشــکنی های مکرر آمریکا و در نهایت خروج این کشــور از برجام و عدم 
اعتماد به سه کشور اروپایی منجر به اعلام 7 شرط برای مذاکره با این سه کشور 
از سوی رهبر معظم انقلاب گردید که در ذیل به 6 نکته اساسی در این خصوص 

اشاره می گردد:
1- تجربه تلخ برجام نشان داد که اگر دولت جمهوری اسلامی مرّ رهنمودها 
و تاکیدات هوشمندانه رهبری معظم انقلاب را در مذاکرات نصب العین قرار می داد 
درصورت حصول توافق، توافقی مدبرانه، مســتحکم و مبتنی بر منافع ملی کشور 
شــکل می گرفت، فلذا برای جلوگیری از تکرار گزند نیش خدعه دشمن، دستگاه 
سیاسی و دیپلماسی می بایســت موارد 7گانه رهبری انقلاب را که به طور شفاف 
صریح و قاطع بیان گردید، به عنوان شرط اصلی جمهوری اسلامی ایران برای ادامه 

مذاکرات به سه کشور اروپایی اعلام نماید.
2- انجام »توافق به هر شــکل ممکن« عامل شکســت و سست بودن برجام 
بود و بر همین اساس آمریکا و غرب توانستند خواسته های خود را به طرف ایرانی 
تحمیل کنند، لیکن این بار این اراده جمهوری اســلامی ایران است که سرنوشت 

مذاکرات را رقم خواهد زد.
3- شــروط مقتدرانه رهبری انقلاب پس از خــروج آمریکا از برجام نه تنها 
دســت برتر مذاکرات را از آن جمهوری اسلامی ایران خواهد نمود بلکه با خروج 
تیم مذاکره کننده از انفعال بســتری جدید برای حرکتی انقلابی در ادامه پیگیری 

برجام فراهم خواهد گردید.
4- موارد مطرح شده از سوی رهبر معظم انقلاب به هیچ وجه قابل چانه زنی و 
تفسیر و تفکیک به کلی و جزیی یا دارای مرزبندی نامشخص که در برجام اتفاق 
افتاد نمی باشد و تیم مذاکره کننده موظف است در ضرب الاجل تعیین شده شروط 

رهبری را به طور صریح و قاطع پیگیری نماید.
5- درصورت انجام توافق به علت عدم اعتماد به سه کشور اروپایی تنها اقدام 
عملی این سه کشور می تواند ضامن اجرای تعهدات آنها باشد. درصورت تعلل در 
اجرای تعهدات این بار برخلاف رویه های برجامی دســتگاه سیاسی و دیپلماسی 
در اقدامی انقلابی با ابطال توافق نامه از ســرگیری فعالیت های هسته ای جمهوری 

اسلامی ایران را اعلام نماید.
6- رســانه های خبری و به ویژه صداوســیما موظف اســت به طور شــفاف و 
صریح، شــروط 7گانــه رهبری انقــلاب را نه فقط در صدر یــک بخش خبری 
بلکه به عنوان مطالبه نظام اســلامی از دســتگاه سیاســی و دیپلماســی به دور 
 از اقدامــات توجیه گرایانــه برجامی مســتمراً پیگیری و به مــردم اعلام نماید.

__________________________
* رئیس کمیته هسته ای مجلس نهم

نگاه
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معــاون وزیر خارجه در ادامه گفت: ســقف ما در 
مذاکره با اروپا همان چند هفته ای است که رئیس جمهور 
اعلام کرد و اگر تمدید شود یا نشود به تصمیم سطوح 
عالی نظام بستگی دارد و بستگی به پیشرفت مذاکرات 

دارد.
عراقچی صراحتا اعلام کرده است که اتحاد اروپا با 
آمریکا راهبردی است و این دو در یک جبهه قرار دارند. 
اما با این وجود در اظهارنظری متناقض تاکید کرده است 

که باید باز هم چند هفته مذاکره کنیم!
این فرصت ســوزی در حالی است که در نشست 
اخیر ایران و 1+4 در وین یکی از مقامات ایرانی در جمع 
خبرنگاران تاکید کرد که ایران تا پایان ماه می )10 خرداد( 

به اروپا فرصت داده است.
در روزهای گذشــته »فدریکا موگرینی« مسئول 
سیاســت خارجی اتحادیه اروپا در پاســخ به ســؤالی 
درخصــوص ارائه تضمین از ســوی اروپا به ایران برای 
اجرای تعهــدات برجامی گفت:»تضمین نمی دهیم«!. 
علاوه بر این »امانوئل ماکرون« رئیس جمهور فرانســه 
در حاشیه نشست غیررسمی سران اروپا در بلغارستان 
گفت:»به خاطر مسئله ایران، علیه شرکت های آمریکایی 
جنــگ تجاری یا راهبــردی راه نخواهیم انداخت. این 
کار منطقی نیست. ثانیا، شــرکت های فرانسوی را به 
ماندن در ایران مجبور نخواهیم کرد«. همچنین »آنگلا 
مرکل« صدراعظم آلمان در حاشیه نشست غیررسمی 
سران اروپا در بلغارستان گفت:»نباید این توهم را ایجاد 
کرد که می توانیم تمام خســارات ناشی از تحریم ها را 

جبران کنیم«.
اروپا در پی آن است تا با مذاکرات فرسایشی، برای 
آمریکا زمان بخرد. هدف اصلی و مشــترک تروئیکای 
اروپایی و آمریکا، تعلیق و معطل نگه داشتن اقتصاد و 
تعمیم خسارت محض برجام به دیگر مولفه های قدرت 

کشورمان اســت. اما متاسفانه دولتمردان همچنان به 
توجیه تراشی مشغولند!

مذاکرات موشکی
عراقچی در ادامــه گفت و گوی ویژه خبری درباره 
برخی اظهارنظرهــا مبنی بر اینکه اروپایی ها مذاکرات 
منطقه ای و موشکی را با ایران آغاز کرده اند، بیان کرد: 
مذاکرات موشــکی به هیچ وجه تا الان انجام نشــده و 
مذاکرات منطقه ای فقط در یک مورد یمن وقتی تصمیم 
گرفته شد با چهار کشور اروپایی گفت وگوهایی درباره 
یمن داشته باشیم به دلایل انسانی و مشکلات انسانی 
حاد در این کشور و محاصره اقتصادی و رنج مردم این 
کشــور از رژیم آدمکش ســعودی و کمبود غذا و دارو 
می برند، تصمیم گرفتیم برای برخورد با این مشکلات 
با اروپا برای این قضیه گفت وگو کنیم و مکانیسمی جدا 
از برجام است و با چهار کشور آلمان، فرانسه، انگلیس و 
ایتالیا وارد گفت وگو شدیم و جابری انصاری دستیار ارشد 
وزیر امور خارجه در امور ویژه سیاســی آن مذاکرات را 
انجام می دهد. در ســایر مسائل منطقه ما گفت وگویی 
نداریم و موشکی خط قرمز ماست و به هیچ وجه وارد 

آن نمی شویم.
وی افزود: اگر از برجام خارج شــویم همه چیز به 
حالت قبل برمی گردد و تمام محدودیت های هسته ای به 
حالت قبل برمی گردد و اروپا هم تحریم های یکجانبه خود 
را برمی گرداند و تحریم های شورای امنیت هم برمی گردد.

گفتنی است پس از امضای برجام نه تنها تحریم ها 
کم نشد بلکه با قوانینی همچون آیسا و کاتسا 2017)مادر 

تحریم ها( دامنه آن نیز گسترده تر شد. 
متاسفانه دولتمردان علی رغم آگاهی از این مسئله 
در اظهارات جداگانه به هراس افکنی درخصوص عواقب 

وحشتناک خروج ایران از برجام می پردازند!
تضمینِ امضای کری!

عراقچی با بیان اینکه برجام براساس بدبینی و عدم 

اطمینان شــکل گرفته، گفت: ما در برجام به نقطه ای 
رسیدیم که آمریکا احســاس کرد دارد ضرر می کند، 

و لذا خارج شد.
وی افــزود: ما براســاس اعتماد بــا اروپا حرکت 
نمی کنیم، براساس تضمین هایی که باید بدهند، عمل 
خواهیم کرد. اگــر تعهداتی که اروپایی ها می دهند در 
صحنه عمل اجرا نکنند، مکانیسم های برگشت برنامه 

خودمان را پیش بینی خواهیم کرد.
عراقچی مدعی شــده است که برجام براساس 
بدبینی و عدم اطمینان شــکل گرفته است. این در 
حالی اســت که وی همزمان با عهدشکنی آمریکا 
و بدون توجه به ســابقه این کشور در زیرپاگذاشتن 
توافقات بین المللی، گفــت »امضای کری تضمین 
اســت؛ اطمینان تهــران از اجرای برجــام« و این 
اظهارنظــر تأمل برانگیز تیتر یک روزنامه زنجیره ای 
شرق شد. بعدها مدیرمسئول این روزنامه زنجیره ای 
گفت که برای عبور از سد افکار عمومی ناگزیر بودیم 
تا برجام را بزک کنیم! همواره تاکید شــده است که 
»انسان عاقل از یک سوراخ دو بار گزیده نمی شود«؛ 
اما متاسفانه دولتمردان و رسانه های زنجیره ای اصرار 
دارند که تجربه پرهزینه برجام نادیده گرفته شده و 
خسارت محض توافق هسته ای به دیگر مولفه های 

قدرت کشورمان نیز تعمیم یابد.
یک چهارم تحریمها!

عراقچی با بیان اینکه مشــکلات بانکی ما تقریبا 
یک چهارم آن به تحریم های هسته ای مربوط می شود، 
اظهار داشت: بعد از برجام یک چهارم مشکلات بانکی 
ما رفع شــد، ولی بسیار گره گشا بوده و از بن بست های 
بانکی خارج شــدیم، مشکلاتی داریم ولی در بن بست 
نیستیم. سوئیفت دوباره برقرار شده بود و بانک های ایرانی 
در اروپا فوق العاده فعال شدند، شعب بانک های ایرانی در 
اروپا، بانک ملی و تجارت در لندن، فرانکفورت و پاریس 

فوق العاده کار کردند.
عراقچی گفته است که یک چهارم تحریم ها با برجام 
برداشته شده است. این در حالی است که وی اسفند 96 
در اندیشکده چتم هاوس در انگلیس گفته بود:»ایران 
برجام را داستانی موفق نمی داند چرا که از آن بهره مند 
نشده و تحریم ها برداشته نشده است«. علاوه بر این ظریف 
مهرماه 96 صراحتا اعلام کرد که هنوز نمی توانیم یک 

حساب بانکی در انگلیس باز کنیم. 
اینها در حالی است که روحانی پس از امضای برجام 
گفته بود که در دی ماه 94 تمامی تحریم های ضدایرانی 

یکباره لغو می شود و نه تعلیق!
فروش نفت

عراقچی درباره فروش نفت گفت: قبل از تحریم های 
نفتی فروش نفت ما حدود دو و نیم میلیون بشکه بود، 
بعد از اعمال تحریم های نفتی آمریکا برای اینکه به بازار 
شــوک وارد نشود گفت تمام خریداران نفت ایران باید 
هر شــش ماه شش درصد کاهش دهند، ما از دو و نیم 
میلیون به یک میلیون و هشتصد هزار بشکه رسیدیم تا 
زمان مذاکرات ژنو. در توافق ژنو که موقت بود قرار شد 
تحریم ها همان جایی که هست برداشته نشود و متوقف 
شــود و فروش نفت یک میلیون و هشتصد هزار بشکه 
ثابت ماند و بعد از برجام نفت ما شــروع کرد به فروش 
رفتن و وزارت نفت توانســت بازارهای از دست رفته را 
احیا کند و الان دو و نیم میلیون بشکه نفت می فروشیم 
و پــول آن را دریافت کردیم و این پول از مســیرهای 

بانکی بازگشته است.
برخلاف ادعای آقــای عراقچی، ایران نمی تواند از 
پول هــای حاصل از درآمد نفتی خود غیــر از واردات 

استفاده دیگری کند.
بر اساس برجام قرار بود تحریم های اصلی )به ویژه 
بانکی( برداشته شود اما در حال حاضر حتی یک دلار 

ناشی از فروش نفت عاید کشور نمی شود.

عراقچی تایید کرد

روحانی قبل از خروج آمریکا به اروپا تضمین داده بود در برجام می مانیم!

استاد برجســته درس خارج حوزه با تأکید بر آشنا کردن فرزندان با معارف دینی و انقلابی از 
کودکی، گفت: باید فرزندان را از سنین کودکی با فضای مسجد و برنامه های دینی و انقلابی آشنا کرد.

این مرجع تقلید در یازدهمین برنامه چشمه معرفت که از شبکه یک سیما پخش شد، با  اشاره به اهمیت 
تربیت فرزندان و حقوق آنها بر والدین گفت: قرآن مجید در آیه 58 سوره اعراف می فرماید در سرزمین پاکیزه 

گیاهان و درختان مفید می روید و سرزمین شوره زار و آلوده از گیاهان بی ارزش است.
وی افزود: پیام آیه این است که به اصطلاح فلاسفه تنها فاعلیت فاعل کافی نیست و قابلیت قابل نیز شرط 
اســت، اگر بخواهیم گیاه خوبی داشته باشیم، باید سرزمین آماده ای پیدا کنیم و اگر بهترین بذرها، آبیاری ها 

و مراقبت ها در زمینی نامرغوب انجام شود فایده ای نخواهد داشت.
به گزارش رســا، آیت الله مکارم شــیرازی با بیان اینکه نخســتین گام تربیت فرزندان باید از خود پدران و 
مادران آغاز شــود، اظهار داشــت: والدین باید خود را اصلاح کنند چرا که فرزند به آنها چشــم دوخته و تمام 

حرکات آنها در حافظه فرزند نقش می بندد و در سنین بزرگی آن حرکات را تکرار می کند.
استاد برجسته درس خارج حوزه علمیه قم ادامه داد: اگر پدران و مادران می خواهند فرزندان صالح داشته 
باشــند، باید از خود شــروع کنند و محیط خانواده محیطی پاک و سالم باشد، پدر و مادر باید در محیط خانه 
به یکدیگر احترام بگذارند و محبت کنند و صمیمیت و صداقت داشــته باشــند؛ وقتی والدین چنین صفاتی 

داشته باشند، فرزندان یاد می گیرند.
این مرجع تقلید با تأکید بر آشــنا کردن فرزندان با معارف دینی و انقلابی از کودکی، ابراز داشــت: برخی 
می گویند که اگر بچه ها به مسجد بروند، سبب شلوغی و ناراحتی می شوند که این منطق اصلا درست نیست، 

باید فرزندان را از سنین کودکی با فضای مسجد و برنامه های دینی و انقلابی آشنا کرد.
وی بیــان داشــت: اگر مثلا پدر و مادری در راهپیمایی قــدس فرزند کوچک خود را می آورد، آن فرزند از 
کودکی درس انقلابی را یاد می گیرد، اگر کارها از کوچکی شروع نشود، در بزرگی نمی توان کاری از پیش برد؛ 

اثر یاد دادن عملی از یاد دادن قولی بیشتر است.

اشتباهات و تناقضات راهبردی دولت

یادداشت روز

آیت الله مکارم شیرازی:

فرزندان را از كودكی باید با اسلام و انقلاب آشنا كرد


